Communiqué de presse

AMARC appelle à la solidarité avec les radios communautaires et indépendantes du Népal  

Katmandou, Népal, 17 juillet, 2005. L'Association mondiale des radiodiffuseurs communautaires (AMARC), a appelé aujourd'hui pour une campagne mondiale de solidarité en faveur de la liberté d'expression et des droits à la communication des stations de radio communautaires et indépendantes du Népal.
"La campagne internationale de solidarité appelle, entre autres à travers une campagne de lettres, à exiger du gouvernement népalais, y compris le palais royal et les bureaux de l'armée royale du Népal, de soulever l'interdiction des radios de diffuser des nouvelles et des programmes d'affaires publiques. La campagne réclame également des échanges accrus entre les radios népalaises et le réseau mondial des radios communautaires, " a déclaré Marcelo Solervicens, Sécrétaire général de l'AMARC.

Avant la prise de pouvoir royal de février 2005, les stations de radios communautaires népalaises servaient d’exemple en Asie du Sud dans la lutte des praticiens de radio contre le monopole d'État. L'interdiction de diffuser des nouvelles et des programmes d'affaires publiques affecte également les radios communautaires dans leur contribution à la prise en charge des communautés, au développement durable, à l’inclusivité et à la réduction de la pauvreté. Cette interdiction ne laisse aux auditeurs népalais que la radio d'état comme source d'information, puisque même les nouvelles de la BBC sont bloquées au Népal.
Cette campagne fait partie des activités internationales de soutien aux organisations de média du Népal qui a suivi la Mission internationale de plaidoyer pour la liberté presse au Népal tenu du 10 au 16 juillet 2005. Cette mission internationale a été menée à bien par douze organisations internationales comprenant l'UNESCO, l'Association mondiale des radiodiffuseurs communautaires (AMARC), ARTICLE 19, Committee to Protect Journalists (CPJ), fédération internationale des journalistes (FIJ), International Media Support (IMS), International Press Institute (IPI), South Asian Free Media Association (SAFMA), Reporters sans frontières (RSF), Association mondiale des journaux (AMJ), World Press Freedom (WPF), et Press Institute of India (PII).
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Dans leur rapport final (
http://amarc.org/files/Final_Mission_Statement_Nepal_July_05.pdf) les organisations internationales "notent clairement le fait que dans plusieurs pays les stations de radios communautaires diffusent des nouvelles et que les stations de radio au Népal ne devraient pas être interdites de diffuser des nouvelles conformément à la constitution, à la décision de la Cour suprême et à la législation nationale". La mission internationale a également rapporté le harcèlement et l'intimidation des médias communautaires imprimés et des radios indépendantes, et est consciente que tous les combattants engagés dans le conflit ont abusé et violé la liberté de presse et la liberté d'expression.
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Pour plus d’information contacté :

AMARC, International Secretariat

705 rue Bourget, Suite 100
Montréal, Québec, Canada, H4C 2M6
Tel : +1-514-982-0351
Fax : +1-514 849-7129 
email: amarc@amarc.org
Press Release:

AMARC Calls for Solidarity with Community and Independent Radios in Nepal

Kathmandu, Nepal, July 17, 2005. The World Association of Community Radio Broadcasters (AMARC), called today for a global solidarity campaign in favour of freedom of expression and communication rights of the Community and independent Radio Stations of Nepal. 

“The international solidarity campaign calls for letters demanding the Government of Nepal, including the Royal Palace and the offices of Royal Nepal Army, to lift the ban on news and public affairs programs in radio. The campaign also calls for increased exchanges between the Nepalese radios and the world-wide community radio network,” declared Marcelo Solervicens, Secretary General of AMARC.

Until the Royal takeover of February 2005, the Nepalese Community radio stations served as an example in the struggle of radio practitioners against state monopoly of radio in South-Asia. The ban on news and public affairs programs also affects community radio in their contribution to community empowerment, sustainable development, inclusiveness and poverty reduction. The ban on news and public affairs programs leaves Nepalese listeners with the state radio as the only source of radio information as even the popular BBC news, an integral part of the radio spectrum in Nepal, is being blocked.  

The campaign is part of the international support activities to media organisations in Nepal that followed the International Advocacy Mission for Press Freedom in Nepal held between 10 and 16 of July 2005. This International Mission was carried out by twelve leading international organisations including UNESCO, the World Association of Community Radio Broadcasters (AMARC), ARTICLE 19, Committee to Protect Journalists (CPJ), International Federation of Journalists (IFJ), International Media Support (IMS), International Press Institute (IPI), South Asian Free Media Association (SAFMA), Reporters Sans Frontiers (RSF), World Association of Newspapers (WAN), World Press Freedom (WPF), and Press Institute of India (PII). 

In the final statement (
http://amarc.org/files/Final_Mission_Statement_Nepal_July_05.pdf
) the International Organisations “Clearly note the fact that FM and community radio stations in many countries around the world do indeed broadcast news and that radio stations in Nepal should not be prevented from broadcasting news in compliance with the constitution, Supreme Court decision and national legislation”. The International mission also reported harassment and intimidation of printed media and of community and independent radios and expressed awareness that all combatants in the conflict have been responsible for abusing and contravening press freedom and freedom of expression. 

For further information, please contact:

AMARC, International Secretariat

705 Bourget Street, Suite 100
Montreal, Quebec, Canada, H4C 2M6
Tel : +1-514-982-0351
Fax : +1-514 849-7129 
email: amarc@amarc.org
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